
Úřad vlády České republiky  

Odbor lidských práv a ochrany menšin   

  

Z Á P I S  

ze Zasedání Výboru pro dotační politiku  

  

dne 29. června 2023  

  

Přítomni: Ján Balog (předseda, romská menšina), Vladimír Skalský (místopředseda, 

slovenská menšina), Henryk Cieślar (polská menšina), Jana Gombárová 

(Ministerstvo kultury, dále jen „MK“), Natálie Jampílková (běloruská menšina), Petr 

Popov (bulharská menšina), Pavlína Smítalová (Ministerstvo financí, dále jen „MF“), 

Huu Uyen Pham (vietnamská menšina), Igor Zolotarev (ruská menšina);  

Za Úřad vlády ČR: Klára Šimáčková Laurenčíková, Viktor Kundrák, Tadeáš Mertlík, Veronika 

Mácová;  

Nepřítomni: Branislava Kubešová (srbská menšina);  

Omluveni: Hana Cetlová (Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy, dále jen „MŠMT“), 

Martin Herbert Dzingel (německá menšina), Olga Mandová (ukrajinská menšina), Anna 

Rákoczi (maďarská menšina); 

Hosté: Petr Chytil (MŠMT); 

Zasedání Výboru pro dotační politiku řídil jeho předseda J. Balog. 

Program jednání:  

1. Zahájení a přivítání členů a zmocněnkyně vlády pro lidská práva 

2. Financování národnostních menšin, vyhodnocení dotazníku  

3. Mediální obraz menšin  

4. Spolupráce s orgány EU  

5. Různé 

6. Závěr 

1) Zahájení a přivítání členů a zmocněnkyně vlády pro lidská práva  

Předseda J. Balog přivítal přítomné členy Výboru pro dotační politiku (dále jen „Výbor“) 

a zmocněnkyni vlády pro lidská práva K. Šimáčkovou Laurenčíkovou a zahájil zasedání. 

Následně zmocněnkyně vlády pro lidská práva připomněla důležitost a smysluplnost činnosti 
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Výboru. Výboru se také zúčastnil nový ředitel Odboru lidských práv a ochrany menšin 

V. Kundrák. V. Kundrák se představil členům Výboru. 

2) Financování národnostních menšin, vyhodnocení dotazníku  

Úvodního vstupu k tomuto bodu se chopil místopředseda V. Skalský, který představil výstupy 

dotazníku, který byl rozeslán zástupcům národnostních menšin k vyplnění. Prozatím dotazník 

vyplnilo 9 národnostních menšin. Z dotazníků vyplývá, že některé dotační programy jsou 

podfinancované. Dodal, že některé důležité náklady nejdou z dotací uhradit. 

I. Zolotarev dodal, že je důležité zkoumat, jaký vliv měla inflace, a skutečnosti jako opožděná 

platba. T. Mertlík zmínil, že stav míry inflace bude formou tabulky zohledněn ve Zprávě 

o situaci národnostních menšin. J. Balog dodal, že by bylo vhodné zjistit, jak se v minulých 

letech vyvíjel objem prostředků dotačních titulů pro národnostní menšiny. P. Smítalová zmínila, 

že s ohledem na nutnost konsolidace státního rozpočtu připravila vláda ČR návrh 

konsolidačního balíčku, jehož součástí je mj. návrh na zásadní snížení národních dotačních 

titulů průřezově na většině ministerstev. Avšak způsob, jak bude ke snižování přistoupeno, je 

už na rozhodnutí každém resortu. Z toho vyplývá, že v tuto chvíli nelze konečné výsledky 

předjímat.  

J. Balog odpověděl, že romskou menšinu trápí, že ani v červnu nemají spolky informace, kdy 

dostanou finanční prostředky, například MŠMT. I. Zolotarev navázal na J. Baloga, že důležitá 

je komunikace s pracovníkem, který má na starosti dané dotační tituly. Je důležité, aby spolky 

věděly, kdy dostanou rozhodnutí o přidělení dotace. 

P. Popov podpořil vytvoření dotazníku a zmínil, že se obtížně sbírala data za celou bulharskou 

menšinu. Zeptal se, jestli by pro periodický tisk nemohl být dotační titul dvouletý. A dodal, jestli 

by pro dotace na tisk neměl být stanovený základní standard, jako například kvalita papíru. 

V. Skalský dodal, že dotazníky budou zpracovány tak, aby mohly sloužit v anonymizované 

podobě i jako podklad pro resorty a navázal na P. Popova, s tím že by dotace na tisk měla být 

víceletá. I Huu Uyen Pham souhlasil s návrhem, aby dotace pro tisk byla dvouletá. 

P. Smítalová odpověděla, že víceleté financování dle stávajících legislativních pravidel není 

možné. 

P. Chytil se zeptal, jaký má být výsledek analýzy zpracování dotazníků. Dodal, že dotační 

pracovník nemůže znát specifika všech projektů, proto je potřeba hodnotitelů projektů. Na 

MŠMT se rozšířilo od 1. května oddělení administrace dotačních programů, které má nově 

v gesci většinu úkonů v rámci výzev, které před tím zabezpečovalo jen z hlediska financování. 

V současné době se pracuje také na vylepšení elektronického systému pro podávání žádostí 

o dotace pro rok 2024. 

J. Gombárová zmínila, že dotace byly letos pozdrženy, protože polská menšina požádala 

o navýšení dotace. Dodala, že jsou rozdíly v žádostech národnostních menšin. I. Zolotarev 

zmínil, že lze vytvořit víceleté projekty. Zmínil například OP JAK. P. Chytil odpověděl, že OP 

JAK je financován z evropských fondů, tudíž zde platí jiné podmínky, než u dotací z národních 

zdrojů. 
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H. Cieślar reagoval, že periodika polské menšiny mají stanovený standard, tudíž inflace 

výrazně ovlivňuje cenu. Dále navrhl hlasování o usnesení, o tom, aby spolky měly včas 

informace o poskytnutí dotace. J. Balog navrhl vedení dialogu s příslušnými náměstky a řediteli 

odborů ve věci pozdního vydání rozhodnutí. 

V. Skalský zmínil, že vysoký standard pro periodika je důležitý, aby mohla být periodika 

konkurenceschopná. I. Zolotarev souhlasil s V. Skalským, že periodika musí být kvalitní. 

J. Gombárová ještě reagovala, že MK ve výročních zprávách uvádí složení komisí. T. Mertlík 

reagoval, že složení komisí na MK je schvalováno na jednáních Rady. Dále tlumočil 

požadavek omluveného M. H. Dziengla, aby bylo přijato usnesení, že by bylo vhodné, aby 

spolky měly k dispozici rozhodnutí o poskytnutí dotace dříve. 

Proběhla debata o znění usnesení, které bylo ve finále formulováno takto:  

Usnesení Výboru pro dotační politiku ze dne 29. června 2023 č. 1 k bodu 2. 

Výbor pro dotační politiku 

žádá příslušné resorty o zrychlení informování o podpoře jednotlivých žádostí. Neboť jednotliví 

žadatelé se dostávají z důvodů pozdního informování do platební neschopnosti.  

HLASOVÁNÍ 

PRO: 8  PROTI: 0 Zdržel se: 1 

Usnesení bylo přijato. 

P. Popov na závěr tohoto bodu požádal, aby se sjednotily dotační formuláře napříč resorty.  

3) Mediální obraz menšin  

J. Balog uvedl tento bod, neboť se domnívá, že je potřeba zlepšit obraz menšin v médiích. 

P. Popov zmínil, že existuje pracovní skupina pro národnostně menšinové vysílání, která by 

se měla spíše zabývat touto problematikou, jenže bohužel v současné době nevyvíjí aktivitu. 

Program vysílání pořadu Babylon by se měl dle P. Popova posunout na lepší vysílací čas. 

V. Skalský souhlasil, že vysílání o slovenské menšině na Českém Rozhlase se posunula na 

nevyhovující časy.  

I. Zolotarev souhlasil, že je nutné, aby byla pracovní skupina pro národnostně menšinové 

vysílání aktivní. V případě krizových situací by se měla média obracet na zástupce 

národnostních menšin, kteří jsou členy Rady. 

P. Popov navrhl, že by bylo vhodné, aby se zástupce Rady, nebo lépe kandidát, na němž se 

shodnou členové Rady, ucházel o členství v mediálních radách. Z následné diskuse vyplynul 

návrh tohoto usnesení: 

Usnesení Výboru pro dotační politiku ze dne 29. června 2023 č. 2 k bodu 3. 
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Výbor pro dotační politiku 

navrhuje, aby národnostní menšiny nominovali společně zástupce do mediálních rad. 

HLASOVÁNÍ 

PRO: 6  PROTI: 0 Zdržel se: 3 

Usnesení bylo přijato. 

 

4) Spolupráce s orgány EU  

Tohoto bodu se opět ujal místopředseda V. Skalský, který zmínil, že Výboru se mohou týkat 

i mezinárodní dotace například z Evropské unie nebo z Mezinárodního visegrádského fondu. 

V. Skalský má zkušenosti s projekty z Mezinárodního visegrádského fondu. Domnívá, že by 

bylo vhodné navázat spolupráci s mezinárodním prostředím. 

Zástupce polské menšiny navrhl, aby na příští jednání byl pozván zástupce Mezinárodního 

visegrádského fondu, který by členům Výboru představil možnosti podpory. J. Gombárová 

s nápadem souhlasila a navrhla, aby byla zmapována možnosti podpory z mezinárodních 

zdrojů a navázání spolupráce s menšinami z ostatních států. 

I. Zolotarev se zeptal, jestli lze podpořit národnostní menšiny z evropských fondů a požádal, 

aby byly Výboru představeny možnosti podpory z jednotlivých resortů. A dodal, že periodika 

národnostních menšin lze číst i v zahraničí. P. Popov připomněl možnost financování 

z programu Erasmus+. 

Zástupci resortů zjistí možnosti financování činnosti národnostních menšin z evropských 

fondů, respektive zajistí kontakty na dotčené osoby, které by mohly být přizvány na další 

jednání. 

5) Různé 

P. Chytil požádal členy Výboru, aby tlumočili národnostním menšinám žádost MŠMT o větší 

zapojení do hodnocení projektů.  

J. Balog dále sdělil přítomným, že další jednání Výboru by se mělo uskutečnit v září, a že na 

něj budou pozvání ředitelé příslušných odborů, kteří mají v gesci dotační politiku ve prospěch 

národnostních menšin.  

 

6) Závěr  

Předseda Výboru pro dotační politiku J. Balog poděkoval přítomným a ukončil zasedání.  


